
Takarékosság a JATE-n 
Manapság az eddiginél is na-

gyobb jelentősége van intézmé-
nyeinkben — SZOTE, JATE, Ju-
hász Gyula Tanárképző Főiskola 
— a takarékosságnak, ugyanis az 
éremelkedés ellensúlyozására 
nem kapnak költségvetési fede-
zetet. A legtöbb helyen az 1975. 
évi költségvetés nem nyúj t fede-
zetet az energia árváltozás költ-
ségigényeinek kielégítésére sem. 
Egyedüli megoldás a takarékos-
ság, amelynek „stratégiáját" a 
Takarékossági Intézkedési Terv-
ben fektették le az illetékesek. 
E cikk keretében a JATE ezirá-
nyú nehézségeiről eddigi taka-
rékossági tevékenységéről és cél-
kitűzéseiről számolunk be. 

Új szabályozók 
A József Attila Tudomány-

egyetem költségvetési előirányza-
tát évek óta bázisszinten kapja 
meg, ebből kell megoldania okta-
táspolitikai feladatait. Az intéz-
mény az utóbbi években hangsú-
lyozottan törekedett arra, hogy 
megfelelő szabályzó eszközökkel 
ösztönözze irányított egységeit az 
ésszerű takarékosságra. 1970 óta 
— összhangban az Egyetem Szer-
vezeti és Működési Szabályzatá-
nak követeléseivel — decentrali-
zált gazdálkodást vezetett be a 
karoknál és a költséghelyeknél. 
A felesleges átalakítások, vala-
mint egyes szerelvények, beren-
dezések áthelyezésének megaka-
dályozására ú j szabályozók szü-
lettek. Ezen ú j szabályozók ösz-
tönözték az egységeket az opti-
mális döntési variációk kiválasz-
tására, ezzel párhuzamosan azon-
ban a költségvetés túlnyomó 
többségét a gazdasági egységek 
rendelkezésére bocsátották. Az 
eddigi tapasztalat szerint ez a 
gazdálkodási módszer bevált. A 
tanszékek a felesleges átalakítá-
sokat általában mellőzik, csupán 
a legszükségesebbeket ha j t j ák 
végre. A szakemberek érdekeltté 
kívánták tenni az egységeket an-
nak eldöntésében, hogy milyen 
berendezések átalakítása, illetve 
beszerzése gazdaságos. Mivel a 
fenti intézkedések már évek óta 
a takarékosság irányába hatnak, 
ezért továbbra is érvényben ma-
cadnak. Az elmúlt években az 
egységek a bérgazdálkodós terü-

letén is áttértek az önálló gaz-
dálkodásra, ösztönözve az egysé-
geket a rendelkezésükre álló 
bérkeret oktatás és a kutatás ér-
dekében történő leggazdaságo-
sabb kihasználására. S hogy mit 
tettek a társadalmi szervek a 
mind takarékosabb gazdálkodás 
megvalósításáért? Nos, a teljes-
ség igénye nélkül íme néhány 
akció. A KISZ-bizottság szerve-
zésében a hallgatók 200/m Ft ér-
tékű társadalmi munkát teljesí-
tettek a KISZ-klub építésénél. 
Ezenkívül részt vettek a bioló-
giai tanszéki épület átadás előtti 
takarítási munkáiban, a tanszé-
kek átköltöztetésében és az ú j 
helyiségek berendezésében. Erre 
mintegy 600 munkaórát használ-
tak fel. A hallgatóság eddig is 

• ügyelt arra, hogy ne rongálódja-
nak a berendezések s hogy az 
energiaforrások ne legyenek fe-
leslegesen igénybe véve. Fokozot-
tabban kell e kérdésekre most 
ráirányítanunk a figyelmünket, 
mert az intézmény gazdasági 
szakemberei arra törekednek, 
hogy megtakarítást ér jenek el 
mind a személyi, mind a dologi 
kiadásoknál. 

Közös összefogással 
A közelmúltban megszövegezett 

takarékossági intézkedési terv 
azt célozza, hogy a jelen költség-
vetésen belül további megtakarí-
tás jöjjön létre, ezzel téve le-
hetővé ú j eddig el nem látott fel-
adatok megoldását. Az 
intézkedési tervben a végrehaj-
tandó feladatok rangsorolva van-
nak úgy, hogy az azonnali intéz-
kedéseket követik a rövid-, kö-
zép- és hosszúlejáratú feladatok. 
A takarékosság megvalósítása 
nem csupán gazdasági feladat, 
hanem politikai • jellegű intézke-
dés is. Ezért végrehajtása során 
törekedni kell a szemlélet meg-
változtatására, a hatékonyabb, a 
racionálisabb gazdálkodás eléré-
sére. A terv tehát elkészült. A 
felelősök személye és a határidők 
dátuma kijelöl tetet t A sikeres 
megvalósítás azonban feltételezi 
az intézmény valamennyi oktató-
jának, dolgozójának és nem utol-
sósorban hallgatójának a segítsé-
gét. 

R * 

Bemutatjuk dr. László Ferencet, 
az MSZMP SZOTE bizottságának titkárát 

A Szegedi Orvostudományi 
Egyetem kommunistái a február 
6-i pártértekezletükön az orvos-
egyetemi pártbizottság titkárává 
dr. László Ferenc docenst válasz-
tották. 

László Ferenc 1934. április 20-
án született Szentesen. Egyetemi 
tanulmányait Szegeden végezte, 
ahol 1958-ban avatták orvosdok-
torrá. 1968-ban védte meg kan-
didátusi értekezését és 1969. ja-
nuár 1-én adjunktussá, 1973. jú-
lius 1-én pedig docenssé nevez-
ték ki. Az „Orvostudományok 
Doktora" címet 1974 májusában 
szerezte meg. ö t éve vezeti az I. 
sz. Belgyógyászati Klinikán az 
országban egyedülálló, speciális 
endokrin osztályt. Megválasztása 
után a SZOTE pártbizottságá-
nak feladatairól és célkitűzései-
ről interjú keretében tájékoztatta 
lapunk olvasóit. 

• 
Kérdés: A kongresszusi előké-

születek során milyen álláspon-
tok, megoldásra váró feladatok 
merültek fel a párttagság köré-
ben az Orvosegyetemen? 

Válasz: Azzal kezdeném, hogy 
párttagságunk egységesen és egy-
értelműen helyesli a párt i rány-
vonalát, nagyra értékeli a beszá-
molási időszakban született kez-
deményezéseket, határozatokat, 
amelyek biatos támaszt, jó fetté-
teleket adtak az orvosegyetemi 
pártmunka számára is. Ugyan-
akkor a kongresszusi irányelvek-
kel összhangban, azok megvita-
tása során párt tagjaink megfo-
galmazták azt is, hogy mind or-
szágosan, mind helyileg nagyobb 
gondot kell fordítani a határoza-
tok végrehajtására, a végrehajtás 
ellenőrzésére és értékelésére. A 
párt és állami munka hatékony-
ságának és demokratizmusának 
gazdagítását tartjuk tehát a leg-
főbb teendőnek. 

Kérdés: Milyen kezdeményezé-
seket lát szükségesnek az egye-
temi pártmunka továbbfejleszté-
sére? Mik a terveik? 

Válasz: A taggyűlések és az 
egyetemi pártértekezlet tanulsá-
gai alapján úgy véljük, hogy az 
új beszámolási időszak kezdetén 
legfontosabb feladatunk az egye-

temi pártszervezet munkastílusá-
nak elemzése, fejlesztése, lehető-
ségeinek, irányának, optimáUs 
módszereinek felmérése, megha-
tározása. Az elmúlt hetekben 
széles körű konzultációkat foly-
tattunk pártbizottságunk tagjai-
val, az egyetem állami vezetői-
vel, a pártalapszervezetek, a 
KISZ és a szakszervezetek ve-
zető aktivistáival az egyéni és 
kollektív tapasztalatok felméré-
sére, javaslataik összegyűjtésére. 
Meggyőződésünk, hogy ez a gyűj-
tőmunka eredményes volt. A fel-
merült nézeteket, javaslatokat 
egy gazdag, a jövő távlatait meg-
határozó pártbizottsági állásfog-
lalásban összegeztük. 

Kérdés: Milyen tennivalókat 
határoz meg az állásfoglalás? 

Válasz: A leglényegesebbek 
közül emelek ki néhányat. Rend-
kívül fontosnak ta r t juk a pár t -
szervezet hatásköri tevékenysé-
gének további javítását pár tunk 
káderpolitikai irányelveinek meg-
felelően. A különböző szervezeti 
egységek, vezető testületek ha-
táskörének két és fél évvel eze-
lőtti meghatározása óta jelentős 
eredményeket ér tünk el és sok 
tapasztalatot szereztünk. A jövő-
ben erősítenünk kell az alapszer-
vezetek súlyát a hatásköri lista 
érvényesítésében. A kinevezések, 
előléptetések, minősítések során 
a hármas káderpolitikai követel-
mény következetes érvényesítésé-
re törekszünk. 

A párt vezető szerepének érvé-
nyesítése, szervezeti tömegpoliti-
kai feladatainak megvalósítása 
egyformán igényli munkastílusá-
nak javítását. A testületi dönté-
sek előkészítése során szélesíteni 
fogjuk a véleménykérést a pár t -
csoportok, alapszervezetek, az il-
letékes állami vezetők, szakszer-
vezeti és KISZ-vezetőségek meg-
kérdezésével. A párttagság és az 
illetékesek megfelelő informálá-
sával az egyes szervezeti egysé-
gek feladatainak konkrét meg-
határozásában a párthatározatok 
állami testületi döntésekké tör-
ténő transzformálásával, a vég-
rehajtásért felelősök beszámolta-
tásával, munkájuk értékelésével 
kívánjuk biztosítani határozata-

ink megvalósítását. Fontos szere-
pet szánunk a visszajelzésnek, 
amelynek ú t já t -módjá t is igye-
keztünk meghatározni. A döntés-
hozatal, a végrehajtás, a vissza-
jelzés és értékelés összhangja, 
hatékonyságának fokozása a szer-
vezeti egységek munkájának to-
vábbi javítását igényli. 

Kérdés: Melyek a legfontosabb 
feladatok az egyes szervezeti 
egységek vonatkozásában? 

Válasz: Tervszerűbbé, rendsze-
resebbé, tartalmasabbá kell ten-
nünk a pártcsoport tevékenysé-
gét. A pártalapszervezetek mun-
kaintenzitása az elmúlt években 
jelentősen megnőtt egyetemün-
kön. Az egyéni pártmegbízatások 
kiszélesítésével, a reszortterüle-
tek jobb profilirozásával, az ideo-
lógiai munka javításával, tö-
megkapcsolataik erősítésével sze-
repük, súlyuk tovább növelhető 
az egyetemi közéletben. Fontos 
és meghatározó lépéseket teszünk 
az egyetem legmagasabb szintű 
pártfórumának, az egyetemi párt-
bizottság funkciójának, tevé-
kenységének gazdagításáért. Ré-
szint testületi szerepét kívánjuk 
fokozni az alapvető párt és egye-
tempolitikai témakörökben, ré-
szint tagjai megbízatásainak 
pontos meghatározásával a re-
szortterületek jobb kiépítésével, 
állandó jellegű munkabizottságok 
kialakításával tervezzük megol-
dani ezt a feladatot. A munka-
bizottságoknak rendkívül fontos 
szerep jut a funkcionális terüle-
tek helyzetelemzésében, a célki-
tűzések kimunkálásában, a hatá-
rozatok egyetemszintű végrehaj-
tásának szervezésében és az alap-
szervezetek, állami felelősök, 
KISZ és szakszervezeti reszorto-
sok munkájának koordinálásá-
ban. Tevékenységük — megítélé-
sünk szerint — nagyban hozzá-
járulhat a döntéselőkészítés, a 
végrehajtás és az értékelés de-
mokratizmusának és hatékony-
ságának növeléséhez. Remélem, 
hogy a munkastílus megjavításá-
ért tett lépéseink jó feltételeket 
biztosítanak pártunk XI. kong-
resszusa határozatainak eredmé-
nyes orvosegyetemi megvalósítá-
hoz, ST. I. 

A kitüntetett 
íft munkásőrség a párt fegyve-

res szervezete. Tagjának lenni 
nagyon fontos pártmegbízatás, 
önként vállalt munka. 

A tavalyi kiképzési év szocia-
lista munkaversenyében dőlt el, 
hogy melyik szakasz, század, 
zászlóalj munkásőrei kapják a 
legjobb alegység illetve egység 
kitüntető címet. Az egész évben 
folyó munkaversenyen kívül 1974. 
októberében felszabadulási em-
lékversenyt is rendeztek a mun-
kásőr rajok között, amelynek első 
és második fordulójában jól sze-
repelt a Szeged városi Gera Sán-
dor munkásőr zászlóalj negyedik 
szakasz első raja, az „Egyetemi 
Raj". A munkaverseny és a fel-
szabadulás emlékverseny során 
elért eredményeiért ez a r a j má-
sodszor is elnyerte a Kiváló R a j 
kitüntetést. A r a j munkájá t ván-
dorzászlóval és oklevéllel jutal-
mazták január 12-én a szegedi 
sportcsarnokban tartott ünnepsé-
gen. 

A kitüntetett egyetemi r a j 
rajparancsnoka dr. Végh József, 
a Juhász Gyula Tanárképző Fő-
iskola Nyelvészeti Tanszékének 
docense. Mivel a r a j a negyedik 
szakaszhoz tartozik, megkérdez-
tem Vajner Lajos szakaszpa-
rancsnokot — aki a Szegedi 
Konzervgyár TMK csoportveze-
tője — és dr. Végh József r a j -
parancsnokot, beszéljenek a r a j 
eddig elért eredményeiről, mun-
kájáról, összetételéről. 

— Elsősorban a kiképzési év-
ben végzett komplex munkájáér t 
kapta a r a j a kiváló kitüntetést, 
másodszor pedig azért, mert a 
felszabadulási emlékversenyen a 
zászlóalj második legjobb ra j a 
lett, végül harmadszor azért, 
mert az egyik legösszeforrottabb 
r a j az egységen belül, tagjainak 
munkahelyi helytállása is kifo-
gástalan. Itt említeném meg, hogy 
nemcsak a ra j , hanem szaka-
szunk is vándorzászlót kapott és 
ezzel elnyerte a század legjobb 
szakasza kitüntető címet. Így 
örömünk kettős volt, reméljük ez 
további jó munkára serkent ben-
nünket. Megjegyezném még, hogy 
a szakasz eredményei munkások 
és értelmiségek kapcsolatán, kö-

egyetemi raj 
zös munkáján alapul. Évi 70—8<1 
óra a kiképzési óraszám és adód-
nak még rendkívüli igénybevéte-
lek is. Munkásőreink munkája 
tehát nemcsak szép, hanem fele-
lősségteljes is, amely szellemileg 
és fizikailag egyaránt komoly 
erőfeszítéseket igényel a testület 
minden tagjától. Ezért is jó len-
ne, ha az értelmiség köréből még 
többen csatlakoznának hozzánk, 
elsősorban a fiatalok, hiszen rá-
juk mindenütt, mindenkor szük-
ség van — fejezi be a beszélge-
tést Vajner elvtárs és á tadja a 
szót a rajparancsnoknak. Végh 
elvtárs így folytat ja : 

— Arról beszélnek, miért egye-
temi r a j a nevünk és kik is al-
kotják ezt a 8 fős összeforrott 
gárdát. Elsősorban értelmiségiek-
ből, egyetemi, főiskolai oktatók-
ból áll a ra j , ezért kapta ezt az 
elnevezést. Tagjai névszerint: dr. 
Janurik Tamás, a JATE Bölcsész 
Kar Finnugor Tanszékének ta -
nársegéde, Rákos István, a JA-
TE Bölcsész Kar történelemtudo-
mányi tanszékének tanársegéde, 
Savanya Szilveszter, a SZOTE 
Gazdasági Igazgatóságának dol-
gozója, Széli Endre, a Gabona-
kutató Intézet —, Kasza György, 
a Biológiai Kutatóintézet — 
és Hidas Mihály az Egészség-
ügyi Karbantartó Intézet dolgo-
zója. Tagja volt ra junknak Gal-
góczi László, aki a Bölcsész Kar 
elvégzése után elkerült Szeged-
ről, így rajunkból is, de kitünte-
tésünkben az ő első félévi mun-
ká ja is benne van. Állandó tisz-
teletbeli tagunk dr. Turi Géza, a 
JATE Biológiai Intézetének ad-
junktusa, aki a r a j előző pa-
rancsnoka volt. Nagyon sokat se-
gített nekünk. Jelenleg a zászló-
a l j törzsében tevékenykedik. 
Mindannyian sok segítséget kap-
tunk munkahelyünk pár t - és ál-
lami vezetésétől, támogatásukra 
a továbbiakban is számítunk. Re-
méljük, hogy az 1975-ös kikép-
zési évben is megálljuk helyün-
ket. — Fejezi be a beszélgetést 
a rajparancsnok. 

Szívesen látnánk egyetemeink 
és főiskoláink oktatói, dolgozói 
közül másokat is soraikban. 

MADARÁSZ PIROSKA 

„Gyógyszerész Napok" 
a SZOTE-n 

Most, a „Gyógyszerész Napok" 
befejezése után látjuk, nem volt 
hiábavaló a közel háromhónapos 
előkészítő munka. A közös prog-
ramok alatt megtaláltuk a közös 
problémákat, melyek megoldása 
együttesen könnyebb lesz. 

Bepillantást nyertünk a pest! 
társkar életébe. Eredményeik, át-
adott tapasztalataik a mi mun-
kánkat is előbbre viszik. Remél-
jük ez a rendezvény évenként 
visszatérő, fontos eseménye lesz 
mindkét karnak. 

A pesti hallgatók egy csoportja VERMES ÉVA 

Reméljük, hagyományteremtő 
rendezvénysorozatnak voltunk 
részesei március 7—8—9-én a 
Gyógyszerésztudományi Karon. 

A kari KISZ-szervezet régi el-
képzelése szerint vendégül látta 

távlatával kapcsolatos probJémák 
merültek fel. 

Dr. Kédvessy György a SZOTE 
és dr. Szász György, a SOTE 
Gyógyszerésztudományi Karának 
dékánja, valamint dr. Clauder 

Ottó egyetemi tanár, hazai és 
nemzetközi tapasztalatokra hi-
vatkozva válaszolt a hallgatók 
kérdéseire. 

A kar szervezési munkacso-
portjának, a KISZ-vezetőknek 
komoly feladatot jelentett a há-
romnapos program zökkenőmen-
tes lebonyolítása. A kar oktatói-
nak aktív közreműködését a kü-
lönböző programokban, ezúton is 
szeretnénk megköszönni. 

a pesti társkar 40 hallgatóját és 
első ízben rendezte meg a 
„Gyógyszerész Napokat". A há-
rom nap alatt alkalom nyílt szak-
mai problémák megvitatására, a 
kulturális és politikai tájéko-
zottság összehasonlítására és a 
ragyogó tavaszi napsütésben 
sportban is versengtek a két kar 
hallgatói. A zsúfolt programból 
nem hiányzott a kari Irodalmi 
Színpad műsora, az ismerkedési 
est, a kari intézetek, valamint 
városunk bemutatása sem. 

A „Gyógyszerész Napok" leg-
rangosabb eseménye kétségkívül 
a „szakmai-politikai vitafórum" 
volt. A közvetlen, nyílt légkörű 
beszélgetés során többek között 
az oktatási reformmal, a szak-
gyógyszerészi képesítés megszer-
zésével, a gyógyszerészi hivatás Támadnak a szegediek (Ruszkai Károly felvételei) 


